
В динамичния и сложен процес 
на изграждане на новия световен 
ред все по-ярко изпъква ярката 
фигура на нов социалистически 
Китай. Това се отчита от 
редица знаково политически и 
анализаторски фигури по цял свят. 
Така например патриархът на 
американската дипломация проф. 
Хенри Кисинджър, бивш държавен 
секретар на САЩ, нееднократно 
коментира все по-нарастващата 
роля на Китай в тази сфера.

Един от тези анализи бе 
свързан с категоричната промяна 
на политическия шахмат в 
Близкия изток, където – със 
сътрудничеството на Пекин 
и прякото участие на видния 
дипломат и политик Уан И, 
дългогодишен външен министър 
на КНР и понастоящем член на 
Политбюро на ЦК на ККП, бе 
сключен приятелски договор 
между Иран и Саудитска Арабия, 
които реално са един от най-
големите противници на САЩ – 
Техеран, и един от най-големите 
(бивши?) приятели на Вашингтон 
– Рияд.

Според Кисинджър и други 
анализатори това е краят на 
главната роля на Щатите в този 
невралгичен и важен суровинен 
регион на света и пряко 
доказателство за извънредно 
нарасналата роля на Китай като 
световен политически актьор. 

Извън политическата сфера, 
отдавна вече е факт, че именно 
съвременен социалистически 
Китай е двигателят на световната 
икономика, другия основен сектор 
на съвременния ни живот. А що 
се отнася да историческото 
посещение от 20 до 22 март на 
президента Си Дзинпин в Москва, 
това не само затвърждава 
факта за голямото стратегическо 
сътрудничество Пекин – Москва, 
но и още веднъж подчертава 
значимостта и мащаба на КНР 
като първенстващ актьор на 
световната политическа сцена.

Петър Герасимов

Големият актьор 
на световната 
политическа сцена
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2Китай и Хондурас 
установиха 
дипломатически 
отношения
Първият дипломат на Китай 
Цин Ган и външният министър 
на Хондурас Едуардо Рейна 
подписаха съвместно комюнике за 
установяване на дипломатически 
отношения между двете страни.

Форум за развитие на 
младежта в Китай и ЦИЕ
На 27 март в Пекин се проведе 
Форумът за развитие на 
младежта в Китай и Централна 
и Източна Европа (ЦИЕ), 
организиран от Общокитайската 
младежка федерация и Китайския 
международен център за 
младежки обмен. 

I I 4

Интеграцията на  
културата и живота

Красивата река Ли,
възхвалявана от художници и писатели

Вълнуващ празник  
на приятелството 13

Китай ще подкрепя 
технологичните 
иновации, за да се 
справи с американския 
натиск
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Китай и Хондурас установиха 
дипломатически отношения

а 26 март 2023 г. 
в Пекин първият  
дипломат на Ки-
тай Цин Ган и 
външният ми-
нистър на Хонду-

рас Едуардо Рейна подписа- 
ха съвместно комюнике за 
установяване на диплома-
тически отношения между 
двете страни.

„Китайската народна ре-
публика и Република Хон-
дурас решиха да установят 
дипломатически отноше-
ния на ниво посланици в 
съответствие с интереси-
те и волята на двата наро-
да“, се посочва в комюни-
кето. Според комюникето 
правителството на Репу-
блика Хондурас признава, 

Н

Пекин се про-
веде тридневен 
форум на висо-
ко ниво за ки-
тайското разви-
тие. В него учас- 

тваха повече от 100 гости 
от топ-500 световни компа-
нии, от индустриални и тър-
говски кръгове. Те обсъдиха 
теми от общ интерес, като 
възстановяването на иконо-
миката и други. 

Участниците заявиха, че 
са оптимистично настрое-
ни относно перспективите 
за китайската икономика и 
очакват висококачественото 
развитие на Китай.

Роланд Буш, председа-
тел на борда на директо-
рите на Siemens AG, заяви, 
че висококачественото раз-
витие е много правилен из-
бор на Китай, който в мо-
мента е изправен пред след-
ващия етап на развитие и 

инистърът на 
търговията на  
Китай Уан Уън- 
тао се срещ-
на неотдавна 
с Крейг Алън, 

президент на Американ-
ско-китайския бизнес съ-
вет, и представители на 
компании-членки на орга-
низацията. 

Двете страни обмени-
ха мнения относно ки-
тайско-американските ико-
номически и търговски 

отношения, развитието на 
финансирани от САЩ пред-
приятия в Китай и други 
въпроси в сферата. 

Министър Уан Уънтао 
заяви, че икономиките на 
Китай и Съединените ща-
ти са дълбоко интегрира-
ни и двете страни трябва 
да се придържат към вза-
имно уважение, взаимна 
изгода, да се съсредото-
чат върху цялостната си-
туация и да осигурят до-
бра атмосфера и стабилни 

партньорски отношения. 
Китай има желание ак-

тивно да прилага консен-
суса, постигнат от двама-
та държавни глави, да раз-
ширява неотклонно отва-
рянето на високо ниво, да 
предоставя по-добри услу-
ги и среда за финансирани-
те предприятия от чужби-
на и да се стреми да съз-
даде стабилни очаквания 
за сътрудничество между 
бизнес представителите на 
двете страни.

Оптимистични перспективи  
на форума на високо ниво  
за китайското развитие

Уан Уънтао призова към взаимно 
уважение и взаимна изгода

В

М

еотдавна пре-
миерът на Син-
гапур Ли Сиен 
Лун в интервю 
за Китайската 
медийна група 

отправи поздрави относ-
но успешното провежда-
не на годишните сесии на 
ОСНП и НК на КНПКС, 
както и преизбирането на 
Си Дзинпин за председа-
тел на КНР. Той заяви, че 
в речите на китайските ръ-
ководители е била изясне-
на посоката за бъдещото 
развитие на Китай. 

Ли Сиен Лун даде ви-
сока оценка за развитие-
то на двустранните отно-
шения, което е резултат от 
дългогодишното сътрудни-
чество, взаимно доверие и 
разбиране. 

„Китай и Сингапур мо-
гат да разрешат различия- 
та си и да увеличават праг-
матичните проекти за съ-
трудничество като инфра-
структурните проекти, кои-
то съдействаха за по-бър-
зото свързване между Ки-
тай и страните в Югоиз-
точна Азия, както и други-
те региони по света, и са  
важен принос на инициа- 
тивата „Един пояс, един 
път“, посочи Ли Сиен Лун. 
Той добави, че това е една 

от добрите инициативи, с 
които Китай участва ак-
тивно в регионалното раз-
витие и дава своя принос. 

Относно отношенията 
между Китай и АСЕАН,  
Ли Сиен Лун заяви, че ико-
номическото сътрудни-
чество между Китай и Син-
гапур е добър пример за 
другите членки на АСЕАН  
да засилят сътрудничество-
то си с Китай, което би съ-
действало за координация- 
та и в други области, ка-
то например политиката и 
сигурността, каза още син-
гапурският премиер.

„Безсъмнено развитие-
то на Китай предоставя ог-
ромни изгоди за Югоизточ-
на Азия. Китай е най-голе-
мият търговски партньор 
на страните в региона, как-
то и огромна икономиче-
ска възможност. Сингапур 
уважава развитието на от-
ношенията с Китай, което 
е от важно значение за за-
пазването на мира, стабил-
ността и просперитета на 
региона и целия свят. На-
дявам се всички страни да 
обърнат внимание на пози-
цията на Сингапур и да ра-
ботим заедно, за да се въз-
ползваме от възможности-
те и да избегнем рискове-
те“, каза още Ли Сиен Лун.

Китай участва 
активно в развитието 
на региона с „Един 
пояс, един път“ 

Н

страната полага големи уси-
лия за напредъка на диги-
талната и нисковъглеродна 
икономика. „Това съвпада 
и с нашата стратегия. Ще 
продължим да увеличава-
ме инвестициите в страна-
та“, каза той.

Бившият специален съ-
ветник на генералния сек- 

ретар на ООН Джефри  
Сакс, който е и известен аме- 
рикански икономист, каза, 
че развитието на Китай ще 
продължи да се основава 
на технологичния прогрес, 
който е фокусиран върху 
дългосрочния напредък, и 
ще служи за пример за мно-
го други страни.

че има само един Китай,  
т. е. Китайската народна ре-
публика, а Тайван е неде-
лима част от китайската 

територия. От този момент 
Хондурас прекъсва всич-
ки официални контакти с 
остров Тайван.

Селата в Боао се подготвят за тазгодишния 
Азиатски форум
През последните години в селата на окръг Цьонхай в 
островната провинция Хайнан бяха изградени паркове 
в „международен стил“ с местна специфика. 
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新时代新征程新伟业·全国两会精神看落实丨江苏： 
推进先进制造业产业体系建设

戈壁滩上风沙飞扬，吊机轰鸣，
一座座巨型风机拔地而起。徐工
集团自主研发的新一代超级起重
机伸展钢铁“巨臂”，轻轻一抓，稳
稳升向高空，犹如“超级鱼竿”，将
直径达193米的风机叶轮吊装到
位。从1200吨、1600吨，到2000
吨、2600吨，徐工集团探索超大吨
位起重机技术创新，不断刷新“全
球第一吊”纪录。

习近平总书记在参加十四届全
国人大一次会议江苏代表团审议
时指出，加快实现高水平科技自立
自强，是推动高质量发展的必由之
路；提出了“加快建设制造强省”的
殷切期望。

“5年前，总书记在江苏考察徐
工集团时，强调一定要把制造业搞
好。今年全国两会期间总书记再次
强调，任何时候中国都不能缺少制
造业。”全国人大代表、徐工集团工
程机械股份有限公司总工程师单
增海向总书记当面汇报了徐工发展
情况。他说，总书记的重要讲话，为
徐工发展、为制造业发展把脉定
向、科学领航。

回到工作岗位，单增海第一时
间把全国两会精神带给集团4.5
万名职工，全身投入岗位工作。“

“今年，中国面临着气
象条件相对不利和污染
物排放量显著增加的双
重压力，空气质量改善形
势较为严峻。”28日，在生
态环境部举行的新闻发
布会上，生态环境部大气
环境司司长刘炳江说。他
表示，将通过工程减排、
企业合规合法达标排放
减量等，“以更多确定性的
污染物减排量来冲抵经
济发展带来的排放量不确
定性和气象不利条件不
确定性的影响”。

今年以来，中国已出现
了6次 沙 尘天气，其中4
次集中在3月份。刘炳江
说，除气象原因外，随着
中国经 济 全面恢 复，钢
铁、有色、焦炭等“两高”
产品生产也在加速，产量
释放带来了污染物排放
量的增长。

“环保政策和经济发展
要同频共振，发挥生态环
保对经济的支撑保障作
用，服务好经济的平稳运
行和发展。”刘炳江说，空
气污染治理的一些重点
工程也是拉动经济增长
的措施。比如清洁取暖通
过技术创新，突破了长距
离供暖的瓶颈，其中热电
联产从为周边15平方公里
半径内的居民供暖，扩展

作为研发战线‘老兵’，我深刻体会
到科技创新就是要摒弃幻想，走
出属于自己的自强道路。大国重
器就是要勇于担当、顶天立地。”
单增海说，总书记关心的“求不
到、买不来”的核心技术、关键零
部件及“卡脖子”难题，企业正逐
步“握在手中”，基本实现了自主可
控。接下来，要全力攀登全球高
端装备制造产业“珠峰”，打造世界

级先进制造业集群。
先进制造业是现代化产业体系

的支柱。徐州的工程机械、无锡的
物联网、常州的新型碳材料、南京
的软件和信息服务……锚定高质
量发展目标，江苏正着力打造一
批“拆不散、搬不走、压不垮”的产
业集群。今年，江苏500个省级工
业大项目中有487个是先进制造业
集群项目。

绿色制造是推动制造业高质量
发展、构建现代化产业体系的内
在要求。习近平总书记在全国两会
上强调，推动制造业高端化、智能
化、绿色化发展。全国人大代表、
南京天加环境科技有限公司董事
长蒋立一回到工作岗位，立即召集
公司管理层座谈，宣讲全国两会精
神。同时积极参与工信部门、侨联
及工商界人士座谈，把两会声音传
达到基层。

草坪、绿树、翠竹、水池……记
者在蒋立所在企业厂区看到，厂房
的结构设计、采光及隔音效果，都
体现节能环保的绿色理念。据统
计，这种新厂房非生产能耗比传统
厂房低42%，厂区循环水使用率达
到98.7%。距离老厂区不远处，总
投资30亿元的全国洁净空调行业
标杆工厂正在加紧建设，探索节能
新路径。

截至目前，江苏获批国家级绿
色工厂199家、绿色园区17家，绿
色制造加快发展。“中国人要把全
国两会精神真正落实在推进制造
业转型升级的各项工作中，有力促
进制造业提质、降本、增效、绿色、
安全发展。” 江苏省工业和信息化
厅党组成员、副厅长李锋说。

3月28日，全国青少年
学生读书行动启动暨国家
智慧教育读书平台开通仪
式在京举行。教育部党组
书记、部长怀进鹏出席并
讲话。中央宣传部副部长
张建春，全国妇联党组成
员、副主席、书记处书记吴
海鹰，文化和旅游部党组
成员、副部长卢映川，全
国总工会党组成员、书记
处书记许山松出席仪式。
吴海鹰代表相关部门发
言。教育部党组成员、副
部长吴岩主持仪式。

怀进鹏指出，习近平总
书记高度重视读书、重视
阅读之于青少年学生健
康成长的重要作用，对此
作出一系列重要论述，为
中国人做好工作提供了
根本遵循、指明了前进方

向。广大青少年学生是祖
国的未来、民族的希望，
开展青少年学生读书行
动，是从立德树人“根基”
架起教育强国“柱梁”的战
略安排，是以学生阅读“小
切口”写好素质教育“大文
章”的一项举措，是将校园
阅读“奏鸣曲”融入全民阅
读“交响乐”的有效途径，
是把数字技术这一“最大
变量”转化为阅读提质“最
大增量”的关键一招。要
依靠各地各部门的参与
支持，发挥教育系统重要
基础作用，在广大青少年
学生中形成“爱读书、读好
书、善读书”的浓厚氛围，
依托数字技术推动阅读
从校园走向社会，构建以
教育数字化支撑全民终
身学习的良好格局。

慧教育读书平台开通仪
式举行

生态环境部：以更大减排量推动
空气质量改善

到100平方公里半径。全
国700多条铁路专用线已
纳入规划或开工建设，钢
铁、焦化等行业超低排放
改造也在进行中。

“清洁取暖、挥发性有
机物综合治理、钢铁等行
业超低排放改造等，这些
项目都已列入国家‘十四
五’规划102项重大工程
中，不但有效拉动GDP增
长，也将获得更大污染物
减排量，推动空气质量改
善。”刘炳江说。

《中共中央 国务院关

于深入打好污染防治攻
坚 战 的意 见》提 出，到
2025年，基本消除重度
及以上污染天气。刘炳江
说，各地大气污染治理存
在不充分不平衡问题，控
制目标有所不同，经济快
速增长、气候异常，大规
模焚烧秸秆等也存在不
确定性。“中国人将以严控
增量、多减存量和精准科
学应对重污染过程的确
定性，来应对上述的不确
定性，努力实现空气质量
改善目标。”

图为中信泰富特钢集团特
殊钢线材厂智能车间。
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Форум за развитие на 
младежта в Китай и ЦИЕ

а 27 март в Пекин 
се проведе Фо-
рум за развитие 
на младежта в 
Китай и Цен- 
трална и Източ-

на Европа (ЦИЕ), органи-
зиран от Общокитайската 
младежка федерация и Ки-
тайския международен цен-
тър за младежки обмен. Във 
форума, който се фокусира 
върху събирането на ино-
вативните сили и насърча-
ването на младежкото раз-
витие, онлайн и присъстве-
но участваха близо 100 мла-
дежи от Китай и страните 
от ЦИЕ.

Хе Юнке, първият секре-
тар на секретариата на Цен-
тралния комитет на Кому-
нистическата младежка ли-
га, изнесе реч, призоваваща 
нациите да дадат приори-
тет на развитието на мла-
дежта. Той подчерта дъл-
боките исторически връз-
ки и допълващите се пре-
димства за развитие между 
Китай и страните от ЦИЕ, 
което ги прави дългосроч-
ни приятелски партньори и 

Н

итайският юан, или както е из-
вестен женминби, запази по-
зицията си на пета най-актив-
на валута за глобални плаща-
ния по стойност през февруа-
ри с по-голям дял, се посоч-

ва в доклад на Обществото за световна 
междубанкова финансова телекомуника-
ция (SWIFT).

Миналия месец глобалният дял на ки-
тайската валута е бил 2,19 процента, което 
е с 1,91 процента повече спрямо януари.

През февруари стойността на плащани-
ята в юани се е увеличила със 7,52% спря-
мо предишния месец.

По отношение на международните пла-
щания, с изключение на еврозоната, ми-
налия месец женминби зае осмото място 
с дял от 1,48 процента.

ов ядрен блок, 
използващ мест-
но проектиран 
ядрен реактор 
от трето поко-
ление Hualong 

One, бе пуснат в експлоа-
тация в Гуанси-джуанския 
автономен регион.

Той е част от атомна-
та електроцентрала „Фан-
чънган“. Заедно с него Ки-
тайската генерална ядре-
на енергийна корпорация 
(CGN) има 27 ядрени енер-
гийни блока в експлоата-
ция с инсталирана мощ-
ност от над 30,56 милиона 
киловата.

АЕЦ „Фанчънган“ има 
общо шест ядрени блока. 
Първите два заработиха 

Юанът запазва позицията си

Пуснат бе в експлоатация 
трети блок на АЕЦ „Фанчънган“

К

Н

вропейският кон-
сорциум „Еър-
бъс“ започна да 
доставя на клие- 
нтите си сглобе-
ни в Тиендзин 

самолети A321neo. Пър-
вият от тях бе за базира-
ната в Шанхай авиоком-
пания Juneyao Air.

A321neo е най-големи-
ят член на семейството 
A320neo. Той е с капаци-
тет за 244 пътници.

Консорциумът „Еър-
бъс“ започна производ-
ството на самолетите от 
серията A321 в завода в 
Тиендзин през ноември 
2022 г. В момента там се 

сглобяват и доставят всич-
ки летателни апарати от 
серията A320neo, включи-
телно A319neo, A320neo и 
A321neo.

В тиендзинския завод 
европейският консорциум 
прави и последните сглоб-
ки и доставка на своите 
широкофюзелажни само-
лети, като A350.

Според пазарните про-
гнози на „Еърбъс“ от 2022 г.  
средният годишен ръст на 
авиационния транспорт в 
Китай ще достигне 5,3% 
през следващите 20 годи-
ни, което е по-високо ниво 
в сравнение със средното 
за света, т. е. 3,6%.

Хайкоу се прове-
де Второто меж-
дународно изло-
жение за внос на 
спортни стоки и 
оборудване в Ки-

тай. В него участваха око-
ло 300 компании и асоциа-
ции от 11 държави – Япо-
ния, Швеция, САЩ, Гер-
мания, Франция, Южна 
Корея, Норвегия, Австра-
лия, Италия, Австрия и 
Финландия.

Международните мар-
ки на изложението са 

оптимисти за потребле-
нието на спортни стоки и 
оборудване на китайския 
пазар.

Лудвиг Майер, изложи-
тел от Германия, каза пред 
Синхуа, че е уверен в бър-
зото развитие на пазара на 
спортни развлечения в Ки-
тай. „Все повече хора от-
криват, че има нужда не 
само от света на бизнеса, 
но и от активен спорт за 
възстановяването или пос-
тигането на по-позитивни 
възгледи“, отбеляза той.

“Еърбъс“ вече доставя 
сглобени в Китай 
самолети A321neo

Второ международно 
изложение за внос 
на спортни стоки и 
оборудване

Е

В

акцентира върху решаваща-
та роля на младите хора.

Председателят на мла-
дежко обединение в БсП 
– Габриел вълков в своя-
та реч като представител 
на държавите от Цие бе 
категоричен, че инвестици-
ите на Китай в Централна 
и източна европа ни пре-
доставят добри възможнос-
ти и добави: „в сегашната 
тежка геополитическа си-
туация трябва да работим 
повече за укрепване на на-
шите партньорства и да си 

сътрудничим, за да може да 
осигурим по-добър стандарт 
на живот на хората в на-
шите държави“.

Лидери на младежки ор-
ганизации от Босна и Хер-
цеговина, България, Чехия, 
Унгария, Северна Македо-
ния, Полша, Румъния, Сър-
бия и Словакия похвалиха 
постиженията на Китай в 
насърчаването на младеж-
кото участие, защитата на 
техните права и улесняване-
то на международния мла-
дежки обмен. 

през 2016 г., като генерираха 
100 милиарда киловатчаса 
енергия. Очаква се след за-
вършването на проекта цен-
тралата да отговори на нуж-
дите на 5,87 милиона души, 

като същевременно намали 
потреблението на стандарт-
ни въглища с над 10,4 ми-
лиона тона, а въглеродните 
емисии с около 28,56 мили-
она тона годишно.
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Коментари

Н
еотдавнашната  
визита на китай- 
ския председа- 
тел Си Дзинпин 
бе първата в друга 
страна след пре- 

избирането му на поста 
председател на КНР. Това 
показва особеното внима-
ние, което Китай отдава на 
развитието на  всестранното 
стратегическо партньорство 
с Русия. Добрите и устойчи-
ви отношения между Китай 
и Русия са от полза за све-
товната сигурност и стабил-
ност, подчертаха редица ки-
тайски и други медии.

С общите усилия на Си 
Дзинпин и Владимир Пу-
тин взаимното политиче-
ско доверие между Москва 
и Пекин непрекъснато се 
задълбочава, прагматично-
то сътрудничество се раз-
ширява, а координацията 
им по международни дела 
дава ефект. Това подчерта-
ва Радио Китай за чужби-
на и напомня, че през 2022 

Китай и Русия са пример за правилни 
отношения между великите сили

страницата подготви  
Любомир михайЛов

г. стокообменът между две-
те страни е надвишил 190 
милиарда долара, което 
представлява увеличение 
от 116% в сравнение с пре-
ди десет години. За 13 по-
редни години Китай оста-
ва най-големият търговски 

партньор на Русия.
В момента светът не е в 

криза. В стремежа да под-
държат позицията си на све-
товен хегемон, Съединени-
те щати провеждат полити-
ка на съперничество с ос-
таналите големи държави, 

усилвайки разделенията и 
конфронтациите. На този 
фон и Китай, и Русия про-
веждат независима външ-
на политика, а отноше-
нията им се основават на 
принципите за необвър-
заност, неконфронтация и 

ненасоченост срещу други 
държави, изтъква медията. 
Същевременно в двустран-
ното им сътрудничество ня-
ма намеса на трети страни. 

В коментара се отбеляз-
ва, че Китай и Русия са 
страни – членки на Съве-
та за сигурност на ООН, 
и че засилването на двус-
транните им връзки в раз-
лични области е от важно 
значение за мира и стабил-
ността в света.

По въпроса за украин-
ската криза Китай винаги 
е заемал обективна и спра-
ведлива позиция, фокуси-
райки се върху истината и 
неистината и съдействай-
ки активно за реализира-
нето на мирни преговори. 
Пекин ще продължи да при-
зовава враждуващите стра-
ни да проведат равнопоста-
вени, разумни и прагматич-
ни преговори, за да намерят 
най-правилния път за разре-
шаване на кризата, посочва 
Радио Китай за чужбина.

Н
а 22 март аме-
риканският жур-
налист Сиймур 
Хърш посочи в 
статия, публи-
кувана в социа- 

лната мрежа, че взривяване-
то на газопроводите „Севе-
рен поток“ от „проукраин-
ска организация“ е дезин-
формация, разпространена 
от разузнавателните служби 
на САЩ с цел да прикрият 
истината. Ако твърдението 
на Хърш е вярно, то това 
прави още по-важно ООН 
да започне разследване на 
инцидента.

Главният изпълнителен 
директор на глобалната кон-
султантска компания за 
стратегически рискове „Сип- 

Разузнавателните служби на САЩ разпространяват 
дезинформация за взривяването на „Северен поток“

рион“ посочи, че напречно 
сечение от взривения газо-
провод показва, че плани-
рането и извършването на 
операцията е било изключи-
телно прецизно и че това не 
е по силите на обикновена 

група, а е дело на елитни 
спецчасти.

Отговорът на американ-
ското правителство е още 
по-съмнителен. Вече мина 
месец и половина от публи-
куването на материала на 

Сиймур Хърш, а Вашинг-
тон продължава да мълчи, 
след като веднъж отрече 
твърденията на журнали-
ста. В последното си раз-
критие Хърш отбелязва, че 
„по силата на здравия разум 
президентът Джо Байдън 
би трябвало да разпореди 
на разузнавателните аген-
ции да разследват инциден-
та, използвайки всичките си 
ресурси. Добре информира-
ни дипломати обаче твър-
дят, че президентът няма да 
го направи. Защо ли? Мо-
же би защото той знае ис-
тината“, твърди Хърш.

Вашингтон усилено се 
опитва да блокира разслед-
ването. По-рано Русия вне-
се в Съвета за сигурност 

проекторезолюция и призо-
вава ООН да проведе меж-
дународно разследване, кое-
то обаче е отхвърлено от за-
падните членове на Съвета 
за сигурност. 

На фона на множество 
доказателства Вашингтон 
не трябва просто да отри-
ча обвиненията, а ако е с 
чиста съвест, да отговори 
на многобройните въпроси 
и опасения на международ-
ната общност и да подкрепи 
международно разследване 
на инцидента със „Северен 
поток“ под егидата на ООН. 
Защото подобно мълчание 
не се различава от призна-
ние на вината.

З
а Китай е важна 
„реалната демо-
крация“ и про-
веждането на „до-
бро и справедли-
во управление“, в 

които на първо място са 
проблемите на обикновени-
те хора, а целта е повишава-
не на тяхното благосъстоя-
ние и достоен живот. Това 

Китайската демокрация е  
по-добра от американската  
и помага на хората

заявява в интервю за CGTN 
Radio проф. Джан Уейуей, 
ръководител на Институ-
та за китайски изследвания 
към Шанхайския универси-
тет „Фудан“. 

„Ако вземем известни-
те думи на американския 
президент Ейбрахам Лин-
кълн, че правителството 
трябва да бъде на народа, 

да се управлява от народа 
и да работи за народа, тога-
ва ще видим, че китайска-
та демокрация се справя 
по-добре от американска-
та. Освен това демокрация- 
та в китайски стил доба-
вя и процес по взимане на 
решения от народа“, казва 
проф. Джан Уейуей. 

Според него китайската 

демократична система е 
по-зряла и ефективна, съче-
таваща едновременно проце-
дурна и реална демокрация. 

„Това е най-широкообхват-
ната, максимално истинска 
и ефективна демокрация“, 
смята проф. Джан Уейуей.
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„Чайна мобайл“ увеличава влиянието си  
на глобалната телекомуникационна сцена 6G 

ялата книга опис-
ва подробно пъ-
тя на развитие за 
постигане на ци-
фрово включване, 
енергийна ефек- 

тивност, устойчивост на 
околната среда и гъвкаво 
внедряване, както и нови из-
исквания за възможностите 
за употреба в бъдеще, заед-
но с предложената архитек-
тура на 6G система и съо-
бражения за дизайн. 

Проектът се ръководи 
от 16 телекомуникацион-
ни оператора, включител-
но „Чайна мобайл“, с учас-
тието на 23 производителя 
на оборудване и 13 изследо- 

вателски институции.
В момента все още няма 

общоприето определение за 
6G, но се очаква технологи-
ята да има много по-ниска 
латентност, по-високи ско-
рости и по-голяма честот-
на лента от 5G. И Дзилин, 
главен учен в China Mobile 
Research Institute, каза, че 
през следващите три до пет 
години ще се осигури „про-
зорец“ за идентифициране 
на ключови 6G технологии.

В миналото китайски 
компании са работили с 
международни организа-
ции за установяване на 
стандарти за 3G, 4G и 5G 
технология. Сега те трябва 

да увеличат своите парт-
ньорства и сътрудничест-
во с чуждестранни колеги, 
„за да насърчат формиране-
то на глобално унифицира-
ни 6G стандарти“, допълни 
И Дзилин.

Министерството на 
промишлеността и инфор-
мационните технологии, 
най-големият индустриален 
регулатор в Китай, съобщи 
по-рано този месец, че Ки-
тай вече е създал IMT-2030 
(6G) Promotion Group. Тази 
водеща в страната платфор-
ма насърчава 6G и между-
народното сътрудничество  
в тази област и ще ускорява 
R&D на 6G технологията.

Технологията 6G ще се 
интегрира с модерните из-
числения, големите дан-
ни, изкуствения интелект 
и блокчейна, гласи обяс-
нението на IMT-2030(6G) 
Promotion Group. Групата 
казва, че светът очаква да 
види комерсиализацията на 
6G около 2030 г. Очаква се, 
че 6G мрежата ще реализи-
ра дълбока интеграция на 
физическия и виртуалния 
свят и ще изгради нов свят, 
включващ интелигентната 
връзка на всичко.

Уън Ку, генерален секре-
тар на Китайската асоци-
ация за комуникационни 
стандарти, каза, че Евро- 

Б

пейският съюз, Съединени-
те щати, Япония, Южна Ко-
рея и други страни и реги-
они също са започнали из-
следване на 6G. Важно е да 
се балансира използването 
на 5G и научноизследова-
телската и развойна дейност 
на 6G, тъй като са необходи-
ми дългосрочни стратегии 
за разработването на двете 
технологии. 

В момента Китай е в 
челните редици на глобал-
ното развитие на 5G, отбе-
лязва „Чайна дейли“. Стра-
ната е създала над 2,54 ми-
лиона 5G базови станции 
към февруари, като мобил-
ните абонати на 5G над-
хвърлят 575 милиона. Китай 
ще изгради още 600 000 5G 
базови станции тази годи-
на, съобщи Министерство-
то на промишлеността и ин-
формационните технологии.

Китай също постигна 
напредък в засилването на 
глобалното сътрудничество 
за 6G. През юни IMT-2030 
(6G) Promotion Group под-
писа споразумение за 6G 
с компанията 6G Smart 
Networks and Services Industry 
Association (6G-IA), която е 
водеща в европейската ин-
дустрия и изследванията в 
мрежи и услуги от следва-
що поколение.

„Чайна мобайл“ засилва дейността 
си с цел да увеличи влиянието си 
на глобалната телекомуникационна 
6G сцена, съобщи англоезичното 
китайско издание „Чайна 
дейли“. Най-големият мобилен 
оператор в света си партнира 
с десетки мултинационални 
телекомуникационни оператори и 
производители на оборудване, за да 
може да отвори най-новата страница 
за следващия етап в безжичните 
технологии. Това личи от публикувана 
Бяла книга за изискванията и 
съображенията  за проектиране на 
6G. Така се открива възможност при 
изготвянето на бъдещите глобални 
стандарти за 6G „Чайна мобайл“ да 
има по-голяма дума.

зследователски 
екип от универ-
ситета „Цинхуа“ 
направи пробив 
в автономното 
шофиране, раз- 

работвайки технология, коя-
то позволява на превозни-
те средства да се самообу-
чават по време на шофира-
не, за да се справят с непо-
знати ситуации. Това е по-
редна иновация, която мо-
же да разреши опасенията 
за безопасността при авто-
номните безпилотни авто-
мобили.

Технологията позволя-
ва непрекъснати подобре-
ния в усъвършенстването 
на автономните превозни 
средства, използвайки да-
нните, събрани по време на 
автономно шофиране. Към 
момента конвенционални-
ят метод е събиране на ог-
ромно количество данни в 
различни сценарии, които 
предварително да се задават 
в системата. Резултатите от 
проучването бяха публику-
вани в световно признато-
то научно списание Nature 
Machine Intelligence.

Конвенционалната тех-
нология за самоуправление 

итайски учени 
създадоха био-
разградима и 
рециклируема  
форма на стък-
ло с минимал- 

но въздействие върху окол- 
ната среда. 

Основното предизвика-
телство за производство-
то му обаче е термична-
та нестабилност на моле-
кулите му. Новото еколо-
гично стъкло е разработе-
на в Института по техноло-
гия на процесите към Ки-
тайската академия на на-
уките, съобщи Радио Ки-
тай за чужбина. 

Те използвали биоло- 

гично получени аминоки-
селини и пептиди чрез кла-
сическия процес на загря-
ване и закаляване и моди-
фицират химически краи-
щата им, така че да обра-
зуват силно охладена теч-
ност, бе публикувано в 
списание Science Advances.

Този вид стъкло е с до-
бри оптични характерис-
тики, податливо на трииз-
мерно отпечатване и лее-
не в матрица. Концепцията 
за биомолекулярно стъкло 
е все още в лабораторен 
етап, може да се превърне 
в нова технология за еколо-
гично и устойчиво бъдеще.

Нов метод гарантира 
автономните автомобили 

Биоразградима 
форма на стъкло

И

Ксе основава на алгоритъм 
с повече данни, събрани 
чрез продължително обуче-
ние при различни възмож-
ни сценарии на шофиране, 
при което автомобилът има 
предварително зададен план 
за реакция при ситуация. 
Следователно автомобилът 
може да не знае как да реа-
гира в непознати ситуации 
извън предварително зада-
дените, което представля-
ва заплаха за безопасност-
та при шофиране.

Китайският изследова-
телски екип оценява но-
вопредложената техноло-
гия както чрез симулации, 

така и чрез пътни тестове, 
като резултатите показват, 
че автомобилите могат да 
се учат в нови ситуации и 
непрекъснато да се подо-
бряват с увеличаването на 
пробега и обема на събра-
ните данни. Това обясни 
Цао Джон, участник в ко-
лектива от „Цинхуа“.

Тази нова технология 
беше приложена в превоз-
ни средства, използвани на 
Зимните олимпийски игри 
в Пекин през 2022 г. Очаква 
се новият метод да бъде до-
пълнително тестван в голям 
мащаб по открити пътища 
с множество сценарии.

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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К
оментарът на министър 
Лиу дойде след изслуш-
ване на представители 
на „ТикТок“ в Конгреса 
на САЩ, което е поред-
ната стъпка на Вашинг-

тон от „лова на вещици“ срещу ки-
тайски високотехнологични фирми 
и което според анализатори, показ-
ва „отчаянието на Вашингтон да 
запази технологичното си надмо-
щие на фона на ожесточаващата 
се глобална конкуренция“.

На този фон думите на министъ-
ра очертават ясен план за пътя на 
технологично развитие на Китай, 
който, смятат анализатори, прите-
жава важно предимство и това е 
способността му да мобилизира ре-
сурси и ги насочва така, че те да 
доведат ефективно до напредък на 
ключови индустрии.

Вървейки по този път, Китай ще 
консолидира нарастващото си пре-
димство в сектори като изкустве-
ния интелект и алгоритмите, пред-
ставени от „ТикТок“, докато в дъл-
госрочен план могат да се очак-
ват големи пробиви в сектори ка-
то изработка на чипове, посочват 
наблюдатели.

На форума в Пекин министър 
Лиу Кун обеща правителството да 
увеличи инвестициите и подкре-
пата за технологичните иновации, 
да подобри ефективността на упра-
влението. „Китай ще продължи да 
поставя фокуса в икономическото 
развитие върху реалната икономи-
ка, да прилага и подобрява мерки-
те за фискална и данъчна подкре-
па, да насърчава трансформацията 
и надграждането на традиционните 
сектори и да ускорява развитието 
на стратегически нововъзникващи 

Китай ще подкрепя технологичните иновации, 
за да се справи с американския натиск

индустрии“, каза Лиу.
Джън Шандзие, ръководител на 

Държавната комисия за развитие и 
реформи, посочи в изказването си 
пред форума, че Китай е на 11-о  
място сред 132 икономики, предста-
вени в Глобалния индекс на ино-
вациите, и страната е влязла в гру-
пата на разполагащите с ключови 
технологии.

Едностранният опит на САЩ 
за икономическо и технологично 
„разделяне“ с Китай доведе до на-
растваща несигурност и геополити-
чески натиск за китайските фирми. 
Като се има предвид това, „прави-
телството трябва да заеме централ-
но място и да играе подкрепяща 
роля за компаниите“, казва и Ма 
Дзихуа, анализатор на технологич-
ния сектор.

Веднага след близо петчасовото 

частните фирми, които представля-
ват най-иновативната група“, обяс-
нява Ма Дзихуа. „Начинът на под-
крепа за иновациите също се про-
меня, за да се гарантира, че дър-
жавните средства ще постъпват са-
мо към фирми, които са направи-
ли истински технологичен пробив“, 
добавя той.

През 2014 г. Китай създаде ин-
вестиционен фонд за чипове, като 
част от продължаващите усилия 
за подкрепа на местното развитие 
на полупроводниковата индустрия. 
Сян Лиган, генерален директор на 
базирания в Пекин Алианс за по-
требление на информация, казва, 
че такъв фонд ще бъде възпроизве-
ден и в други стратегически висо-
котехнологични сектори, така че да 
се насочи повече капитал и частни 
компании да влагат ресурси.

По-рано този месец Китай прес-
труктурира Министерството на на-
уката и технологиите, за да се оси-
гури по-добро разпределение на ре-
сурсите за преодоляване на предиз-
викателствата в авангардните тех-
нологии и по-бързо реализиране на 
по-голяма самостоятелност в наука-
та и технологиите. „Сагата с „Тик-
Ток“ в САЩ е ярка демонстрация 
на технологичната мощ на Китай. 
Стъпка по стъпка можем да очак-
ваме повече пробиви в стратегиче-
ски индустрии като микрочипове, 
въпреки че може да отнеме пове-
че време“, каза Сян Лиган.

Независимо от ходовете на 
САЩ, представители на индустри-
ята изразяват увереност в тенден-
цията за технологичния напредък 
на Китай. Водещият производител 
на чипове за памет Yangtze Memory 
Technologies Co, който беше поста-
вен в черния списък на САЩ през 
декември, заяви на форум минала-
та седмица, че компанията вижда 
подобрено търсене на глобалния 
пазар тази година, тъй като стре-
межът към иновации продължа-
ва, съобщи хонконгското издание 
South China Morning Post.

И
тази година Ки-
тай продължа-
ва да домини-
ра в списъка на 
„Хужун“ (Hurun 
Research Institu- 

te), макар и със 164 мили-
ардери по-малко от 2022 г.

Джон Шаншан, основа-
тел на компанията за бу-
тилирана вода „Нонфу“ 
(Nongfu Spring“), запазва  
позицията си на най-бога-
тия човек в Китай с 69 ми-
лиарда долара. След него, 
въпреки загубата на 13 ми-
лиарда долара през 2022 г., 
се нарежда Ма Хуатън (По-
ни Ма) от технологичния 
гигант „Тенсент“ (Tencent). 
С една позиция по-назад от 

миналата година – на трето 
място, е Джан Имин, осно-
вател на компанията „Байт 
Денс“ (ByteDance), която 
стои зад популярното при-
ложение за видеосподеля-
не „ТикТок“.

Най-сериозен ръст в спи-
съка тази година бележи Ху-
ан Джън (Колин Хуан), чия-
то платформа за електронна 
търговия Pinduoduo (Теmu), 
благодарение на разширя-
ването си към чужбина, е 
добавила 12 милиарда до-
лара към благосъстояние-
то му, и той е на пета пози-
ция в списъка на „Хужун“. 

Китай е страната с най- 
много известни милиарде-
ри, с 40 процента по-вече 

от САЩ, които изпрева-
ри през 2016 г. и оттогава 
поддържа устойчиво пър-
вото си място в списъка на 
„Хужун“. В световен мащаб 
има 3112 милиардери в по-
следния списък, с 3381 ду-
ши по-малко от миналата 
година. Общото им състоя-
ние пък е намаляло с 10%.

„Лесно е да се разбере 
защо САЩ и Китай са тол-
кова важни от икономиче-
ска гледна точка. В тях са 
над половината от мили-
ардерите в света. Старти-
ращите екосистеми изис-
кват модели за подража-
ние. Световни столици на 
милиардерите са Пекин и 
Ню Йорк. Сингапур видя 

Китайците отново доминират  
сред най-богатите хора

прилив на китайски мили-
ардери, докато в Дубай се 
наблюдава такъв от индий-
ски милиардери“, коменти-
ра Рупърт Хугеверф, прези-
дент на „Хужун“.

По отношение на ин-
дустриите, които генери-
рат милиардери, 2022-а е 
била лоша година за техно-
логичните компании, про- 

изводители на електромоби-
ли и чипове. Най-добре са 
се представили производи-
тели на торове, нефт, газ и 
желязо, както и онези, кои-
то са успели да се възполз-
ват от скока в търсенето на 
безалкохолни напитки, за-
харни изделия, казина, хоте-
ли, спортни клубове и лук-
созни стоки.

Технологичните иновации на Китай и неговите 
инвестиции в научноизследователска и развойна дейност 
запазват бързия си растеж и страната ще продължи да 
ги подкрепя, заяви министърът на финансите Лиу Кун при 
откриването през уикенда в Пекин на годишната сесия на 
Китайския форум за развитие (CDF).

иКономиКа

изслушване на представителите на 
„ТикТок“ в Конгреса на САЩ, го-
ворителят на Външно министер-
ство в Пекин Мао Нин заяви, че 
американските власти изхождат от 
презумпцията за виновност на ки-
тайската компания и се ангажи-
рат с „неразумни репресии срещу 

страната без никакви доказател-
ства“. „Направи впечатление, че ня-
кои конгресмени посочиха, че иска-
нето за забрана на „ТикТок“ е „ксе-
нофобски лов на вещици“, каза тя, 
призовавайки САЩ да спрат с ре-
пресивните мерки срещу чуждес-
транни фирми и да осигурят отво-
рена, справедлива и недискрими-
национна среда за всички пазарни 
субекти в страната.

„Думите на финансовия минис-
тър Лиу Кун показват също, че Ки-
тай ще използва ресурсите на „ця-
лото общество“, за да направи своя 
научно-технологичен сектор по-си-
лен. Но този път е различно: в ми-
налото държавата предлагаше па-
ри и намираше правилните хора за 
работа, докато сега тя ще играе ко-
ординираща роля, за да даде въз-
можност на обществените сили и 

Джон Шаншан, 
основател на Нонфу“
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Китайците обичат декорацията и цветно украсяват жилищата си, 
обществените и работните си места. Любим елемент са закачените 
по вратите и прозорците възли. Тези сложно изработени декорации 
са повече от просто изкуство, те са хранилищe на дълга история и 
доказателство за древни китайски обичаи. 
Определението за китайски възел е въже (или шнур), увито или овързано 
в различни форми, всяка от които крие свой смисъл. Днес възлите 
намират приложение в интериорния дизайн, като украшения върху 
дрехи или като ръчно изработени подаръци и сувенири.

Древното изкуство  
на китайските възли

овечето възли 
обикновено са 
двуслойни и си-
метрични, с две 
еднакви въжен-
ца, влизащи от-

горе и излизащи отдолу. Въ-
женцата може да са във вся-
какви цветове, но занаятчи-
ите често избират червено-
то, тъй като то символизи-
ра успехи, плодородие и къс-
мет. Възлите могат да бъдат 
изработени в различни раз-
мери, с всякакви материали, 
като в тях може да се заши-
ват и талисмани за късмет 
като монети или нефрите-
ни мъниста. Някои възли 
се изработват във формата 
на традиционно щастливи 
образи като цветя, драко-
ни и риби.

Възлите се смятат за ти- 

П

пично народно изкуство, 
но въплъщават основни-
те принципи на китайска-
та философия и естетика 
– симетрия, баланс, един-
ство и взаимозависимост. 

Допълнително значение но-
си и връзката с известния 
Пан Чан (мистичния въ-
зел), който е един от ос-
емте символа на будизма 
в Индия.

Не е известно кога въз-
лите са били използвани 
за първи път за символич-
ни или за декоративни це-
ли, но са открити инстру-
менти на 100 000 години, 
които вероятно са били из-
ползвани за връзване и раз-
вързване на възли в праис-
торически времена. Някои 
от най-ранните доказател-
ства за направата на възли 
са запазени върху бронзови 
съдове от периода на Вою-
ващите царства (около 403 
– 221 г. пр. н. е.), върху бу-
дистки резби през периода 
на Северните династии 
(420 – 589) и върху копри-
нени рисунки през периода  

Западен Хан (25 – 220).
Някои хора вярват, че 

възлите са били и важно 
средство за обменяне и за-
писване на информация. 
Формата на възела опис-
вала естеството на събитие-
то, а размерът показвал не-
говата значимост. Учените 
откриват, че по време на 
периода Воюващи царства 
възлите се използвали за 
обозначаване на споразу-
мения между различните 
държави.

Тъкането на възли дос-
тига върха на своята по-
пулярност при династия 
Цин (1644 – 1912), когато 
то е харесвано и достъпно 

Фрагмент от 
картина от 4-ти век, 
на който се виждат 
декоративни възли 
на чадъра

Днес много хора  
изучават  древното 

изкуство  
на китайските възли 
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за всички прослойки на 
обществото. В този пери-
од възлите губят функцио-
налността си и стават из-
разител на изкуство и сан-
тиментални чувства. 

Те се отделят като раз-
лична форма на изкуство, 
стават почтен занаят и ос-
новен елемент на художест-
веното изразяване в ки-
тайската култура, симво-
лизират мисли и чувства 
и обредно се предават на 
следващите поколения.

В наши дни китайските 
възли се използват за ук-
раса на дома, за прогонва-
не на зли духове, като про-
дължават да бъдат част от 
тържества и празници като 
знаци на надежда, проспе-
ритет и молитва. Често въз-
лите се използват и за спе-
циални поводи. Например, 
на влюбените се подаряват 
възел „истинска любов“ или 
възел „двойно щастие“, като 
символ на взаимна привър-
заност, приятелство и вечна 
преданост.  

Това изкуство се раз-
простира и в други час-
ти на Азия – Япония, Ко-
рея, Сингапур и други стра-
ни. В Япония се нарича 

ханамусаби (възел цвете) и 
може да се проследи чак 
до династия Тан (681 – 907), 
когато възел става част от 
даровете на китайския им-
ператор към Япония. Впе-
чатлен от изяществото му, 
японският император наре-
дил на занаятчиите си да 
направят реплика на дизай-
на, използвайки местни ма-
териали. 

Китайците внасят изку-
ството на възлите и в Ко-
рея, но там то се развива в 
своя собствена разнообраз-
на версия, наречена „мае-
деоп“. Корейците започна-
ли да изработват възли от 
коприна около първи век 
след новата ера, които из-
ползвали за орнаментация 
на мечовете и за коланите 

на благородниците, особе-
но по време на сватбени це-
ремонии.

Китайските възли не са 
просто изискан и изящен 

занаят. Те са използвани за 
свещени ритуали и за пре-
даване на съобщения. Мо-
же би причината за тяхната 
популярност и дълголетие е 

ВиДоВе ТрАДициоННи 
КиТАйСКи ВъзЛи

Възел с формата на копче
Възел детелина
Пресечен възел
Двойно свързан възел
Възел двойна монета
Възел за добър късмет
Пан Чан възел
Плафонен възел
Възел кръгъл брокат
Възел свастика

точно разнообразието в упо-
требата им и способност- 
та им да се пригаждат в 
най-различни форми. Но те 
са символ и на дома, семей-
ството и творческото изра-
зяване, което е уникално за 
китайската цивилизация и 
нейната идентичност.  Днес 
много хора се учат на древ-
ното изкуство на китайски-
те възли чрез курсове и он-
лайн обучения, за да про-
дължат традицията и да го 
запазят за следващите по-
коления.

Галина Крумова

Възел за добър късмет

Възел детелина

Плафонен възел

Пан Чан възел

Възел двойна монета

Възел с формата на копче

Възел с форма на риба

обеци във форма  
на Пан Чан  възел
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ГеополитиКа

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

отговор на въпроса как-
во вещае последното по-
сещение на Си Дзинпин 
в Москва Радио Китай 
за чужбина изтъква:

Показателно е, че 
китайският лидер посети първо 

руската столица, след като беше 
преизбран за трети път като 

лидер на страната и партията си. 
Двете страни са най-големите 

съседи на всяка една от тях и имат 
всеобхватно и стратегическо съ-
трудничество. Между тях има мно-
го въпроси за обсъждане в сфе-
рите на икономиката, търговия-
та и двустранните отношения, на 
които ще се спрем малко по-къс-
но. Първостепенното обаче е съ-
граждането на нов световен ред, 
който да е в духа на идеята на Си 
Дзинпин за споделена съдба на чо-
вечеството, а не в духа на Студе-
ната война и идеята за хегемония 
на една отделна държава. 

„Предстои промяна, която не се 
е случвала от 100 години“, заяви 

китайският президент  
на своя руски колега,  

добавяйки, че „ние заедно  
ще направим тази промяна“.

Двете страни на първо място 
подчертаха нуждата от диалог за 
решаване на украинската криза, 
както и нуждата от уважение към 
притесненията за сигурността на 
всяка държава. Очевидно ставаше 
въпрос за агресивното военнопо-
литическо разширение на НАТО 
в източна посока, но също така и 
за действията на САЩ по целия 
свят, включително опитите им за 
застрашаване на суверенитета на 
Китай в Южнокитайско море, про-
винция Тайван и други. Що се от-
нася до Украйна, руската страна 
подчерта пред китайската делега-
ция, че би искала възобновяване 
на преговорите за мир възможно 
най-бързо. 

В този смисъл двамата лидери 
подчертаха, че не съществува та-
кова нещо като „по-висша демо-
крация“ и всички държави могат 

да се развиват по собствени моде-
ли и да избират собствен път на 
развитие в областта на правата на 
човека и всичко друго. 

Двете страни осъдиха и поли-
тиката на „цветни революции“, 
която, нека да припомним, дове-
де до войни, хаос и нестабилност 
в Ирак, Сирия, Афганистан, За-
кавказието, Украйна, Либия и на 
много други места по света. За 
стабилността на целия свят е ва-
жно, че може още тази година въ-
трешните министри на Русия и 
Китай да се срещнат, за да обсъ-
дят противодействието на опитите 
за световна дестабилизация чрез 
дирижирани цветни революции.  
По-нататък, Си Дзинпин покани 
руския си колега да посети Китай 
за третия Форум за „Един пояс, 
един път“ за международно сътруд-
ничество. Поканата е била напра-
вена на неформална среща между 
двамата лидери, както съобщава 
китайската агенция Синхуа. 

Руската страна също оказа 
голямо внимание на китайската 

делегация, която се срещна освен 
с президента Путин и с премиера 
Михаил Мишустин и почти цялото 

руско правителство. 
Освен това Русия потвърди 

привързаността си към принци-
па за единен Китай, което е важ- 
но в момент, когато САЩ наг-
нетяват напрежението в Тайван-
ския проток. 

Това иде да покаже, че меж-
ду двете държави има наистина 
стратегическо партньорство и дву-
странни отношения, които явно 
устояват на всички геополитиче-
ски сътресения на международ-
ната сцена. 

Явно, че влошаването на 
отношенията между Русия и 

Запада не повлиява на руско-
китайските отношения, което 

пък е атестация за стабилността 
и надеждността на Китай като 

международен партньор. 
Това може да се сравни с 

непостоянното отношение на 
САЩ. Един пример е иранското 
ядрено споразумение, което беше 
сключено от президента на САЩ 
Обама, развалено от президента 
Тръмп, а сега три години подно-
вяването му се протака от адми-
нистрацията на Байдън. За разли-
ка от САЩ, където много страни 
и международни организации не 
знаят с каква администрация ще 
си имат работа, Китай не се вли-
яе от моментната конюнктура в 
отношенията си, което се доказва 
от стратегическата руско-китайска 
връзка. Това е, разбира се, и ос-
ъзнаване на взаимната полезност 
на връзките, която не се изчерп-
ва само с търговско-икономиче-
ския успех. Да, стокооборотът на 
двете страни достигна рекордни-
те 190 милиарда долара и ще над-
хвърли предсрочно зададената цел 
от 200 милиарда стокооборот до 
2024 година. 

Но по-важното е, че днес Русия 
и Китай са двете единствени 

държави, които имат достатъчно 
сила да се противопоставят на 

политиката на хегемонизъм, 
цветни революции, едностранни 
санкции и повторно разпалване на 
Студената война. Факт е, че мно-
го други държави, като Ирак, Ли-
бия и Югославия например, бяха 
атакувани противно на всякакво 
международно право, когато ста-
наха неизгодни за тези, които се 
опитват да наложат хегемонията 
си. Очевидно това не може да се 
случи с Русия и Китай, особено 
пък когато помежду им има та-
кова стратегическо партньорство.

Все пак имаше и други важни 
въпроси между китайската деле-
гация и руското правителство –
енергетика, търговия, наука, ин-
фраструктура и културен обмен. 

Разширяването на свързващата 
инфраструктура между  

двете страни протича  
с ускорени темпове. 

Става въпрос например за Бай- 
калско-амурската магистрала и 

Транссибирската железница. Тук 
е важно, че премиерът на Русия 
Мишустин отправи покана на но-
вия си китайски колега Ли Цян 
„възможно най-скоро“ да посе-
ти Русия. 

Както беше споменато, 
товарооборотът между двете 
страни вече е 190 милиарда 
долара, което е голям успех, 

но за да го поставим в контекст, 
нека да кажем, че по време на пър-
вото избиране на Си Дзинпин за 
китайски лидер, двете страни са 
си пожелавали товарооборот от 
100 милиарда. 

Освен това инвестиционният 
портфейл на руско-китайската 

комисия по инвестиционно 
сътрудничество обхваща 79 

проекта на баснословната сума  
от 165 милиарда долара.

Подписаният от двамата ли-
дери план за развитие на ключо-
вите направления на икономиче-
ското сътрудничество до 2030 г.  
предвижда осем основни направ-
ления. Сред тях са развитие на 
търговията, развитие на взаи-
мосвързаността на логистичната 
система, обезпечение на взаим-
ната и глобална енергийна без-
опасност. 

Отношенията между  
Русия и Китай в 21-ви век  

са онзи рубеж в международната 
система, на който страните от 

целия свят могат да се опират, 
когато  

искат да отстояват своя 
самобитен и независим път на 

развитие. 
Двете гигантски държави са до-

казали, че не налагат своя път или 
идеология никому. Вместо това ру-
ско-китайският тандем предлага на 
света идеи, които са залегнали в 
китайската дипломация и полити-
ка, като единна съдба на човечест-
вото, взаимноизгодни отношения и 
уважение към позициите на всяка  
страна.

В

Си Дзинпин и Путин обявиха нова ера в света: 
Няма да има повече “по-висши демокрации”

Надали може да се надцени степента 
на значение на руско-китайските 
отношения за изграждането на 
международен ред, който да е 
алтернативен на еднополюсно-
хегемонистичния модел. Нито пък 
може да се подчертае колко близки 
станаха отношенията между двете 
страни при управленията на Си 
Дзинпин и Владимир Путин. Така 
започва анализът на Радио Китай за 
чужбина по повод  неотдавнашното 
посещение на китайския лидер в 
Москва. В публикацията на медията 
се посочва, че лидерите на двете 
сили са и стари приятели, както 
Путин подчертава. Двамата са се 
срещали около 40 пъти на различни 
форуми и формати. 
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общество

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Дискусиите за развитие под голямото 
камфорово дърво на Сяогучън

Момичето със 
стоманения крак

т дома на Ян 
Шънмао, който 
продава онлайн 
местни проду-
кти, се виждат 
чаените гради-

ни, езерата с лотоси и близ-
ките хълмове. „Много съм 
доволен. Пенсионер съм, но 
имам три източника на до-
ходи. Освен пенсията и рен-
тата от нивите ми, получа-
вам доход и от семейния хо-
тел и онлайн магазинчето“, 
обяснява той и си спомня 
как „преди водата на езе-
рото беше мръсна, пътят 
пред къщата не бе добър, 
а високите стени на дворо-
вете прикриваха красива-
та гледка“. 

Промяната започва с 
понижаване на стените на 
дворовете. През 2018 г., в 
рамките на стратегията за 
изграждане на красиви села, 
въпросът е поставен на раз-
искване от населението. За 
да убеди съселяните си, Лин 
Гуожун, партиен секретар 

реди време едно момиче 
на име Ню Дзюе, кое-
то прекара три дни и 
три нощи под руините 
на училището при раз-
рушителното земетресе-

ние в Съчуан през 2008 г. и загуби 
крака си, се появи на модния по-
диум в Шанхай с протеза и оттога-
ва в Китай започнаха да я наричат 
„момичето със стоманения крак“.

Наскоро Ню Дзюе отново вле-
зе в светлината на прожекторите – 
този път като депутат в 14-ото съ-
брание на народните представите-
ли на провинция Съчуан. Родена 
през 1997 г., тя е и един от най-мла-
дите членове на провинциалния 
парламент.

При земетресението в Уънчу-
ан тогава 11-годишната Ню Дзюе 
се оказва затисната за три деноно-
щия под руините на класната си 
стая и единствено силата за жи-
вот й помага да оцелее, но тя изгу-
би крака си. След това, в продъл-
жение на десет години – от 2008 
до 2018 г., тя се научава да прие-
ма изпитанията на съдбата и про-
дължава с живота си, даваше ку-
раж и вдъхва сила на нуждаещите 
се. От 2018 г. тя редовно участва в 
маратон, превръща се и във фото-
модел и позира с удоволствие, ста-
вайки все по-популярна по интер-
нет сред милиони хора.

Невинаги обаче момичето се е 

чувствало така. След като губи кра-
ка си, Ню Дзюе изпада в емоцио-
нална криза, изпитва чувство на  
малоценност и губи надеждата си 
за живот. Трудно й е било да ходи, 
тъй като левият й крак не е доста-
тъчно силен и дълго време е тряб-
вало да се упражнява да ходи, да 
се качва и слиза. Продължително-
то и трудно лечение и рехабилита-
ция я изправят пред допълнителни 
предизвикателства. Но за щастие, 
баща й е до нея през всички тези 
моменти, той я насърчава и я ка-
ра да се изправя отново и отново, 
да не се отказва да води нормален 
живот и да бъде себе си.

Постепенно Ню Дзюе осъзна-
ва, че ако иска да се изправи от-
ново, тя трябва да приеме реал-
ността такава, каквато е, и да се 
помири със себе си. 

И сега момичето от Съчуан ве-
че не се притеснява от погледите 
на съжаление и съчувствие, прие-
ма собствените си недостатъци и 
дава добър пример за хората с ув-
реждания.

Сега в профила на Ню Дзюе в 
„ТикТок“ клиповете й имат стоти-
ци хиляди харесвания, някои до-
ри над два милиона, а на повече-
то от обложките им стои ярката 
й усмивка. 

„Израснала съм заобиколена 
от любов. Може би нямам щастие 
като много други, но се чувствам 

О

П

на селото, решил да пока-
же ефекта, който мярката 
имала на други места в про-
винцията. 

Разпръснати къщи, чисти и подредени асфалтови пътища, 
ниски стени с художествени елементи… Това е село Сяогучън, 
разположено на 30 км от центъра на Ханджоу, главния град на 
провинция Джъдзян, и носи името на древен град, съществувал 
в района. Освен това е защитен културен обект с национално 
значение и през последните години се превърна в горещата 
туристическа дестинация в делтата на река Яндзъ.  

да се обсъждат делата си и 
когато те кажат, че нещо е 
добре, тогава то наистина 
е такова“, смята Лин, кой-
то в годините неведнъж е 
ставал инициатор и свиде-
тел на общоселски събра-
ния под голямото камфо-
рово дърво. „От стопанис-
ване на семейни хотели до 
онлайн продажба на местни 
продукти, всичко бе обсъж-
дано и решавано под това 
дървото“, добавя той.

Днес в Сяогучън е зао-
биколено от зелена пътека с 
дължина 4,2 км, която заед-
но с пътя към чаените тера-
си в планината свързват 13 
красиви пейзажа. Иноваци-
ите също са част от промя-
ната – сега селото има пъл-
но покритие на 5G мрежата 
и всяко семейство разпола-
га с широколентов достъп 
до интернет. 

„Наред с повечето турис-
ти се увеличават и доходи-
те на селяните“, казва Ян 
Шънмао. И действително, 
през 2021 г. приходите на 
селото от туризъм са би-
ли 35,25 милиона юана, от 
които 9,92 милиона отиват в 
селския кооператив, а сред-
ният годишен разполагаем 
доход на глава от населе-
нието възлиза на близо 50 
хиляди юана.  

чалото на проекта, огради-
те в Сяогучън били нама-
лени до 1,2 метра. 

„Селяните трябва сами 

Това, което хората ви-
дели и чули в други села, 
ги впечатлило дълбоко, съ-
брали се един ден на общо 

събрание под вековното 
камфорово дърво – свиде-
тел на много промени, ра-
дости и неволи в живота 
на Сяогучън, и решили и 
те да понижат стените на 
дворовете си. 

В крайна сметка през 
юли 2018 г., 83 дни след на- 

наистина късметлийка. Липсата 
на единия ми крак не влияе върху 
жаждата ми за живот. Днес аз съ-
що мога да блестя със собствена 
светлина“, казва момичето.

 Тази година Ню Дзюе стана 
един от най-младите депутати в Съ-
чуанското провинциално събрание 
на народните представители, носи 
върху себе си по-голяма отговор-
ност и е решена да оправдае дове-
рието на своите избиратели.

„Някои от хората, които ме след-
ват в социалните мрежи, са също с 
увреждания. Получавала съм мно-
го лични писма и слушах гласове-
те им. През годините ги окуража-
вах, споделяйки своя опит в това 
да откриеш причина за оптимизъм 
в живота“, обяснява Ню Дзюе, но 
изведнъж става сериозна и добавя: 
„След като разбрах, че съм избрана 
в провинциалния парламент, усетих 
по-голямо чувство на отговорност“.

Сега, като представител в про-
винциалния парламент и член на 
специална група, Ню Дзюе смята 
да се фокусира върху изграждане-
то на достъпна среда за хората с 
увреждания. 

„Ситуацията с поставянето на 
съоръжения за хора с увреждания 
в страната е добра, но все още има 
места, които не са перфектни. Но 
ние се нуждаем от по-голяма по-
мощ и подкрепа от обществото, 
за да можем да постигнем пове-
че неща“.

Сега Ню Дзюе си е поставила 
малка цел: „През следващите пет 
години ще изпълнявам добре за-
дълженията си, ще участвам ак-
тивно в проверките и проучвани-
ята, ще върша добра работа, също 
така се надявам да продължа да 
уча, да правя по-практични неща 
и да играя добра роля като модел 
за подражание“.
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здраве

рез последните 
години все пове-
че млади хора в 
Китай търсят на-
чини да добавят 
бойните изкуства 

в живота си и тайдзицюен 
се е превърнал в популярен 
начин за тренировка на тя-
лото и ума, за медитация и 
намаляване на стреса.

Преди да стане фитнес 
влогър, Сун Фей спечелва 
шампионската титла в със-
тезание за фитнес модел в 
Пекин през 2018 г. След ка-
то болките й в лумбална-
та област и коленете започ-
ват да се засилват, тя реша-
ва, че е време да потърси 
подходяща терапия и тога-
ва в резултатите от търсе-
нето й се появява тайдзи-
цюен. Сун Фей намира учи-
тел и започва обучение по 
бойни изкуства.

Още в началото тя за-
почва да усеща някои поло-
жителни промени. „При те-
зи упражнения чувствам не-
що съвсем различно от тези 
във фитнес залата. Усещам 
поток от топлина, която се 
движи по ръцете и в корем-
ната кухина“, казва Сун Фей 
в интервю за „Чайна дейли“. 
„Когато започнах в начало-
то, трябваше да повтарям 
едни и същи движения в 
продължение на почти две 
години. Беше малко моно-
тонно, но това ми помогна 
да усетя тялото си като ед-
но цяло.“

Постепенно тя забелязва, 
че е по-спокойна и уравно-
весена. „Във фитнеса обик-
новено слушах музика или 
мислех за разни неща, дока-
то тренирах, защото правех 
упражненията автоматично. 
В тайдзицюен всяко движе-
ние е плавно и изисква не-
прекъсната концентрация, 
обяснява тя. Трябва да съм 
наясно откъде точно идва 
силата, дали тялото ми е из-
правено или стойката пра-
вилна.“ Сун Фей добавя, че 
постигането на хармония 
между тялото и ума пома-
га за намаляването на тре-
вожността и болката. „Тай-
дзицюен е вид медитация“, 
уверена е тя.

В началото за Сун Фей 

П

Как една древна система  
за поддържане на доброто здраве  
се вписва в съвременния живот

тайдзицюен е нещо доста 
нежно и изящно, но ско-
ро осъзнава, че всъщност 
съдържа безкрайна сила и 
китайска мъдрост. „Балан-
сът между Ин и Ян е от-
разен във всяко движение“, 
казва тя.

След заниманията с тай-
дзицюен Сун Фей забеляз-
ва, че се чувства по енер-
гична и жизнена, а кожата 
й и кръвообращението са 
в по-добро състояние. Във 
фитнес залата преди тя тре-
нира усилено, понякога до 
пълно изтощение и се стре-
ми да гори калории. Но тай-
дзицюен променя изцяло 
възгледите й. Тя открива, 
че всъщност трябва да се 
пести повече енергия в еже-
дневието, а не да се израз-
ходва безразборно. „Песте-
нето на сили ми помага да 
свърша повече неща.“

Учител на Сун Фей е 
Ли Гуандзин, който е съз-
дал свой собствен стил тай-
дзицюен – стилът ли. 57-го-
дишният майстор тренира 
бойни изкуства от 7-годи-
шен, а с тайдзицюен започ-
ва да се занимава на 30 го-
дини. Той създава своя стил 
на базата на натрупания оп-
ит. За Ли Гуандзин тайдзи-
цюен е отражение на тра-
диционната китайска фи-
лософия, включително да-
оизма. „Един от ключовите 

и благополучие, но трябва 
да се правят под ръковод-
ството на професионалист. 
Ли Гуандзин е обучил над  
100 000 души на различна 
възраст и в момента има 
двама асистенти, които са 
ежедневно с него. „И два-
мата са млади, завършили 
университет и са решили да 
се посветят на бойните из-
куства“, казва той.

Все повече млади хора 
разчупват стереотипа, че 
тайдзицюен е само за въз-
растните. 32-годишната Лин 
Сяосюе започва да практи-
кува тайдзицюен през 2015 г.,  

ните тренировки, е необхо-
дима силна воля. Ползите 
за здравето са много. Из-
градих мускули и килогра-
мите ми са в нормата. До-
като практикувам тайдзи-
цюен, съм в състояние на 
медитация и това ми по-
мага да се справя с безпо-
койството и подобрява ха-
рактера ми.“ 

Според китайската фи-
лософия тайдзи е в осно-
вата на произхода на кос-
моса. Американецът Дани 
Драйер получава вдъхнове-
ние за своя метод „чи-бя-
гане“ именно от тази кон- 

цепция. При него се обръ-
ща внимание не само на 
физическото натоварване, 
но и на релаксацията и ди-
шането. През 2017 г. 52-го-
дишният Уън И, запален бе-
гач от Хуейджоу, провинция 
Гуандун, отива в Шънджън 
и Хонконг на тренировка по 
чи-бягане, която се ръково-
ди от самия Драйер.

Уън И има болки в ко-
ленете и веднъж загубва 
съзнание по време на ма-
ратон. Затова решава да 
потърси по-безопасен и 
ефективен начин за бяга-
не. „Чи-бягането съчетава 
същността на философия-
та за тайдзи и техниките 
на бягането. Това е научно 
обоснована система, която 
ви предпазва от наранява-
ния“, обяснява Уън И. „Тай-
дзи е древна китайска фи-
лософия, за която се гово-
ри в книгите. Все повече 
хора, които се запознават 
с тайдзицюен, започват да 
разбират по-добре смисъла 
на живота.“

Асоциацията по пло-
гинг на Хуейджоу органи-
зира дейности, които съче-
тават бягането със събира-
нето на отпадъци. Минала-
та година Уън И се включ-
ва като доброволец, за да 
сподели с другите техни-
ките на чи-бягането и да 
им покаже какво е плогинг. 
„Можете едновременно да 
спортувате, да вършите до-
бри дела и да се грижите 
за околната среда. Много 
родители идват и участват 
в събитието с децата си“, 
обяснява той. 

„Важно е да вървим в 
крак със съвременния жи-
вот, за да популяризираме 
тайдзи, което е като изви-
сяващо се старо дърво, а 
чи-бягането е един от не-
говите плодове за днешно-
то общество. Горд съм, че 
сега преподавам чи-бягане, 
докато участвам в плогин-
га. Това е нещо наистина 
значимо за мен.“

Преди две години изкривяването на 
гръбнака и лумбалните болки на Сун Фей се 
влошават въпреки годините тренировки във 
фитнес залата. Месец след като започва да 
практикува тайдзицюен обаче, проблемите 
със стойката й и болките отшумяват.
29-годишната Сун Фей е жителка на Шанхай. 
Тя е фитнес влогърка и споделя какви промени 
се случват с тялото и ума след тренировките 
по тайдзицюен. Освен че всяка сутрин 
практикува това традиционно китайско 
бойно изкуство, тя вкарва и някои елементи 
от него в своите фитнес курсове.

моменти в тайдзицюен е да 
държиш тялото изправено 
през цялото време, което не 
означава да стоиш неподви-
жен, а да поставиш центъра 
на тежестта върху краката.“

Друг важен момент спо-
ред него е да няма напреже-
ние, което помага за нама-
ляването на стреса. Ли Гу-
андзин казва, че бавните и 
плавни движения в тайдзи-
цюен са подходящи за вся-
ка възраст и ниво на фит-
нес подготовка. Редовната 
им практика може да по-
добри цялостното здраве 

за да подобри здравето си. 
През 2016 г. Лин Сяосюе 

живее половин година във 
Виетнам и в един храм по-
пада на виетнамски учи-
тел, който преподава тай-
дзицюен на чужденци. Ко-
гато се завръща в родината, 
тя работи в Шънджън, про-
винция Гуандун, като визуа-
лен дизайнер. На един пло-
щад попада на група, прак-
тикуваща тайдзицюен, и та-
ка открива своя инструктор 
Хуан Хоуда. 

Лин Сяосюе споделя: 
„За да продължиш с редов- 

Семейни лекари  
в Шанхай
От 2011 г. в Шанхай 
действа системата 
за семейни лекари. 
До 2022 г. там са 
създадени 251 центъра 
за здравни услуги в 
жилищните комплекси, 
в които работят повече 
от 30 000 медици, както 
и повече от 6000 екипа 
от семейни лекари. 
Семейните лекари 
предоставят услуги на 
пациенти, регистрирали 
се в специални онлайн 
платформи, и им 
помагат в личната 
грижа за здравето.
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приятелство

Вълнуващ празник на приятелството

ачалото е поста-
вено в далечната 
1986 г., когато 50 
хористи от град-
ския смесен хор 
„Родна песен“ по-

сещават Китай за участие в 
културната програма на Све-
товния конгрес по есперанто 
в Пекин. На откриването на 
конгреса присъства цялото то-
гавашно партийно и държав-
но ръководство на КНР, наче-
ло с Дън Сяопин. Представя-
нето на хора се радва на го-
лям интерес от страна на до-
макините. 

Традицията продължава 
и днес. Хор „Родна песен“ е 
единственият в България, кой-
то включва в репертоара си 

Н

„Панчо Владигеров“ – София. 
Концертът бе закрит от 

смесен хор „Родна песен“ с 
диригент Красимира Коларова 
и солист Валерия Пейчева, ак-
триса от ДМТ „К. Кисимов“, 
Велико Търново, която пред-
стави в своята програма и две 
премиерни китайски песни. 

Заместник-кметът Рая Ма- 
тева прочете поздравите-
лен адрес от кмета на Тър-
говище д-р Дарин Димитров 
към участниците и гостите: 
„За нас е удоволствие да от-
бележим 30 години от създа-
ване на сдружението „Прия-
тели на Китай“, което рабо-
ти за популяризирането на ки-
тайския език, култура и изку-
ство на местна почва. Тези три 
десетилетия активна дейност 
са атестат за значимото мяс-
то, което сдружението заема в 
културния и обществения жи-
вот на града ни. Живеем във 
времена на кризи от различ-
но естество. Времена, в кои-
то разделителните линии меж-
ду хората се поставят много 
по-лесно, отколкото се градят 
мостове. И тук идва ролята 
на културата, на езика, на из-
куството, които са ключ към 
взаимното опознаване и прия-
телство. Благодаря на всички 

Сдружение „Приятели 
на Китай“ в 
Търговище отбеляза 
своята 30-годишнина

заведения, за което благодаря. 
Мисля, че културното и об-
разователно сътрудничество 
подпомага задълбочаването на 
приятелството между Китай и 
България. Китайското прави-
телство ще продължи да съз-
дава условия по отношение на 
учители, учебни материали и 
в други аспекти в подкрепа на 
изучаването на китайски език 
в Търговище. През 2019 г. по-
сетих вашия град и участвах 
в откриване на фото излож-
ба по случай 70-годишнина-
та от установяване на дипло-
матическите отношения меж-
ду Китай и България. Търго-
вище е красиво и съвремен-
но, а хората му са мили и гос-
топриемни. Уверен съм, че за-
едно ще работим да създадем 
още ползотворно приятелство 
в бъдеще“.

Г-н Йен Дзиенцюн подне-
се цветя на хор „Родна пе-
сен“. Тържеството завърши 
вълнуващо с много емоции 
и аплодисменти. Хористите, 
заедно с китайските студен-
ти от Музикалната академия 
в София и зрителите в зала-
та изпяха любимата на всич-
ки българи песен „Моя стра-
на, моя България“.

йордан минчев

популярни китайски песни. 
Именно хористите стават ос-
новата на новосъздаденото 
през 1993 г. сдружение „При-
ятели на Китай“. Още същата 
година в Търговище младежка 
балетна трупа от Пекин изна-
ся спектакъл, който е посрещ-
нат с голям интерес. Две го-
дини по-късно е организирано 
официално посещение на съв-
местна делегация от сдруже-
нието и местния бизнес в град 
Джаодзян, провинция Джъд-
зян. Година по-късно делега-
ция от Джаодзян посещава 
Търговище. Следват множе-
ство инициативи на сдруже-
нието, което от 2012 г. работи 
съвместно с Институт „Кон-
фуций“ – Велико Търново. В 
резултат на сътрудничеството 
с град Джаодзян и със съдей-
ствието на Китайското посол-
ство у нас в учебните програ-
ми на някои училища в Тър-
говище и областта е въведено 
изучаване на китайски език. 

30-годишнината на сдру-
жение „Приятели на Китай“ 
се чества паралелно с още ед-
на годишнина – 125 години от 
създаването на смесения хор 
„Родна песен“ – творческо дъл-
голетие, с която могат да се 
похвалят малко художествени 

състави в България.
Празничното честване бе 

отбелязано с тържествен кон-
церт „Очарованието на Ки-
тай“, организиран съвместно 
с Институт „Конфуций“ при 
Великотърновския универ-
ситет „Св. св. Кирил и Ме-
тодий“ и класна стая „Кон-
фуций“ при I ОУ „Христо 
Ботев“ в Търговище. Скъ-
пи гости бяха г-н Йен Дзи-
енцюн, политически съвет-
ник на посолството на КНР,  
д-р Ян Тян, началник отдел 
„Образование“, и Мат Си, 
политически референт. При-
състваха още проф. Пламен 
Легкоступ, почетен председа-
тел на УС на Институт „Кон-
фуций“ – Велико Търново, 
проф. Дун Юенсин, дирек-
тор на института от китайска 
страна, и доц. Искра Мандо-
ва, директор на института от 
българска страна, както и 
зам.-кметът на община Тър-
говище Рая Матева. В препъл-
нената зала на Народно чита-
лище „Напредък 1864“ своето 
изкуство показаха деца от учи-
лищата, в които се изучава ки-
тайски език, техни преподава-
тели и студенти от Институт 
„Конфуций“ – Велико Търно-
во, и Музикалната академия 

за усилията ви да работите за 
това взаимно опознаване, за-
щото то разширява кръгозо-
ра на човека и го прави мно-
го по-чувствителен и отгово-
рен към проблемите на други-
те. Според китайския кален-
дар 2023-та е годината на За-
ека. Нека си пожелаем тя да 
е и годината, в която и Тър-
говище, и светът ще напра-
вят не само крачка, но и скок 
в развитието си. Нека напра-
вим всичко по силите си пол-
зотворното ни сътрудничест-
во да продължи и в бъдеще. 
Уверен съм, че и занапред за 
гражданите на Търговище и 
цялата област Китай ще озна-
чава приятелство“.

В своето приветствие г-н 
Йен Дзиенцюн благодари на 
участниците в концерта и зри-
телите в залата: „За мен е ог-
ромно удоволствие отново да 
посетя вашия красив град Тър-
говище по повод честването 
на 30-годишнината на сдру-
жение „Приятели на Китай“ 
и да се насладя на прекрас-
ния концерт „Очарованието 
на Китай“. Благодаря сърдеч-
но на кмета г-н Димитров за 
поканата, за отличната орга-
низация и празничния кон-
церт. Предавам сърдечните 

поздравления на посолство-
то на Китай в България по 
случай 30-годишнината на ва-
шето сдружение „Приятели 
на Китай“. Сътрудничество-
то с община Търговище е ва-
жна част от сътрудничество-
то между Китай и България. 

Що се отнася до изучаване-
то на китайски език, ние сме 
радостни, че I ОУ „Христо Бо-
тев“ – едно от най-старите учи-
лища в България, от 9 години 
е в тясно сътрудничество с Ин-
ститут „Конфуций“ – Велико 
Търново, и въведе в учебната 
си програма часовете по ки-
тайски език. След това в рам-
ките на класна стая „Конфу-
ций“ в много гимназии, учи-
лища и детски градини в Тър-
говищка област започна изу-
чаването на китайски език. 
Всички тия ползотворни ре-
зултати са тясно свързани с 
усилията на общината и на 
всички учители в тези учебни 

Смесеният хор „родна песен“, Търговище, с диригент Красимира Коларова  
по време на тържествения концерт-спектакъл „очарованието на Китай“ 

Г-жа рая Матева, зам.-кмет на Търговище, прочете поздравителен адрес от 
кмета на Търговище д-р Дарин Димитров по повод годишнината

Г-н йен Дзиенцюн, политически съветник на посолството на КНр, поднесе 
приветствие по повод 30-годишнината на сдружение „Приятели на Китай“ 
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Култура

страницата подготви Красимира иванова

рез изминалата зимна 
ваканция, вместо да по-
сетят набързо някоя за-
бележителност и да на-
правят няколко снимки, 
много туристи избраха 

да разгледат музеите, да оценят 
културните реликви, да изслушат 
обясненията на експертите и да се 
запознаят по-добре с историята и 
културата на Китай. За много от 
тях те бяха част от туристически-
те дестинации, например Забра-
нения град, Музея на Хънан, Ис-
торическия музей на Шанси, Му-
зея Сансиндуй в Съчуан, Нацио-
налния музей на Китай, Музея на 
Нанкин и др.

Тихият възход на „екскурзиите 
по музеи“ е важно послание, че 
за много хора културата вече не 
е излишно украшение, а по-скоро 
най-важната част от пътешествия-
та им. По принцип китайските ту-
ристи предпочитат природните и 
историческите забележителности. 
Но те вече не могат да отговорят 
на нуждите им за по-задълбочено 
опознаване на историята, културата 
и изкуството. Това показва, че ду-
ховните и културни потребности се 
превръщат в основна потребност за 
ежедневния живот. Задълбоченото 
проучване и систематично опозна-
ване на историята, културата и из-
куството ще се превърнат във ва-
жна сила за оформянето на идео-
логически концепции и емоционал-
на естетика, които ще окажат го-
лямо влияние върху ежедневието 
и изграждането на по-богати кул-
турни конотации.

Балансът между предлаганото 
от музеите и търсенето на тури-
стите по отношение на историята, 
културата и изкуството спомага за 
реализирането на пълната връзка 

Посещенията на музеите стимулират 
интеграцията на културата и живота

между музея и външното простран-
ство, а стойността на исторически-
те, културните и художествените 
експонати ще предизвика резонанс 
и ехо в реалния живот. Така кул-
турните реликви не само ще бъдат 
„съживени“, но ще участват и ще 
се интегрират в живота на съвре-
менните китайци. Освен това те 
са като семената на древни и скъ-
поценни култури, които се разви-
ват на плодородна почва в реалния 
живот. Сблъсъкът и смесването на 
древността и съвременността, тра-
дициите и иновациите, често мо-
гат да насърчат раждането на но-
ви културни гени и да донесат но-
ви културни ценности.

Благодарение на усилията на му-
зеите да се доближат до общест-
веността, през годините  те стана-
ха популярни сред обикновените 

П

граждани и навлязоха в ежеднев-
ния им живот, което засили тяхното 
културно и социално въздействие. 

Музеи като Забранения град и 
Националния музей на Китай при-
влякоха вниманието на обществото 
чрез културните си дейности, вни-
мателното планиране на излож-
би, представянето на документал-
ни филми, разработката на култур-
ни и творчески продукти, превръ-
щайки културните реликви и исто-
рията в горещи теми за цялото об-
щество. Растящият интерес на хо-
рата към музеите неизбежно дава 
тласък за напредъка.

Представянето на културните 
реликви и нематериалното култур-
но наследство в тях допълва сти-
мулирането на културния бум. Те 
се интегрират по-добре в живота 
на хората и навлизат в съвремен-
ния свят. Неотдавна на откриване-
то на първата Годишна конферен-
ция за опазване на нематериално-
то културно наследство, която се 
проведе в град Юлин, провинция 
Шанси, бе показано колко прак-
тично присъства нематериалното 
културно наследство в ежедневие-
то. На събитието бяха представени 

203 проекта за опазване на немате-
риалното културно наследство на 
национално и провинциално ни-
во. В него участваха над 500 зана-
ятчии от цялата страна. На близо 
100 щанда бяха показани специ-
фични експонати от различни ра-
йони на Китай. Посетителите има-
ха възможност да опитат различ-
ни деликатеси, да отдъхнат и да се 
насладят на красивите изделия на 
майсторите, да почувстват връзка-
та между нематериалното културно 
наследство и съвременния живот.

Тенденцията за дълбока интегра-
ция на културата и живота се от-
разява и в градоустройството. На-
пример управата на Пекин пред-
ложи цялостно да се насърчи ин-
тегрираното развитие на музеите 
и градовете и китайската столица 
да бъде превърната в град музей. 
В тази визия културните реликви 
и наследството не само отразяват 
историята, но и действително се съ-
живяват, интегрират се и участват 
в живота на гражданите, осигуря-
ват им дълбока културна и духов-
на храна и се превръщат във ва-
жна сила за оформянето на насто-
ящето и бъдещото отваряне. 

онференцията бе орга-
низирана от Отдела за 
публичност на пекин-
ския комитет на ККП, 
Китайската асоциация 
за аудио, видео и диги-

тални публикации и центъра за 
онлайн литература на Асоциация-
та на китайските писатели. Нейна 
цел бе да насърчи създаването на 
по-качествена онлайн литература, 
да улесни взаимодействието в ин-
дустрията и да служи по-добре на 
литературните ентусиасти. 

В конференцията участват пи-
сатели и предприемачи, представи-
тели на Асоциацията на китайски-
те писатели, като фокуса бе върху 
форум на върха и два подфорума. 

На форума на върха бе пред-
ставен годишен доклад за раз-
витието на онлайн литературата 
в Китай, а двата подфорума ще 
се фокусират върху създаването, 
трансформирането и разпростра-
нението на онлайн литературата 
и свързаната с нея интелектуал-
на собственост. 

К

Шеста конференция  
„Онлайн литература +“

рез пролетта на 2022 г.  
са отрити общо 30 но-
ви гробници в провин-
ция Шанси, съобщи 
Института по архео- 
логия в провинцията.

Гробниците, открити близо 
до в град Чанджи, са във фор-
мата на земни пещери и са яс-
но датирани. От пет от тях са 
датирани към династия Тан, а 
останалите – към династии Мин 
и Цин (1368 – 1911), каза Ли Ху-
ей, който е участвал в проекта 
за разкопки. 

Археолозите са открили 48 
части частични или цялостни  
комплекти погребални предме-
ти, включително пет добре за-
пазени глинени фигурки и сер-
виз за чай с различни текстури.

П
Откири са нови 
гробници в Шанси

Фигурка на звяра – пазител  
на гробници, открита в Чанджъ
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

В Шанхай бе възобновен националният 
шампионат по скокове във вода 

Шампионат по катерене се проведе  
в провинция Дзянси 

ъзобновените състезания 
по скокове във вода при-
влякоха публиката край ба-
сейните в Шанхай, където 
тези дни се проведоха на-
ционални първенства. 

В синхронното скачане на жени 
скачачките Куан Хончан и Чен Юси 
впечатлиха многобройната публика, 
демонстрираха атрактивно и пре-
цизно съвместно скачане във вода 
от 10-метров трамплин. Двете олим-
пийски шампионки от Токио спече-
лиха златото с голямо превъзходство 
над останалите конкурентки в син-
хронното скачане на двойки.

Шампионатът, който приключи 
преди дни в Шанхай, бе и квалифи-
кация за Олимпийските игри в Па-
риж 2024 г., Световното първенство 
по водни спортове във Фукуока 2023 
г., Азиатските игри в Ханджоу и Све-
товните университетски игри в Чънду. 

Приключилото национално 
първенство по скокове във вода в 

роведеният 29-и  
китайски нацио-
нален шампио-
нат по спортно 
катерене в окръг 
Цуаннан, про-

винция Дзянси, бе пробно 
състезание за китайски-
те катерачи, подготвящи 
се за участие в Олимпий-
ските летни игри в Париж 
през 2024 г., посочи аген-
ция Синхуа.

Китайският катерач Пан 
Юфей от Хубей, участник в 
Олимпийските игри в То-
кио, спечели дисциплината 
болдър при мъжете. 

Пан, носител на титла-
та в съчетанието Lead & 
Boulder за мъже на 14-ите 
национални игри в Китай, 
каза, че целта му за годи-
ната е да спечели по-добра 
позиция на международна-
та сцена, след като грабна 

В

П

30 000 бегачи  
в маратона  
„Чунцин 2023“  

град Чунцин се състоя 
традиционният маратон 
„Чунцин 2023“. В 
състезанието взеха участие 
30 000  бегачи от 347 градове 
по света. Първо място при 

мъжете с време 2 часа, 11 минути и  
55 секунди зае Андерсън Сайтоти Серой 
от Кения. Етиопските бегачи Гизачу 
Хайлу Негаса и Менгисту Асрен Гетау 
завършиха втори и трети.
Голямото спортно събитие бе 
спонсорирано от китайския автомобилен 
производител Changan Auto.

В

Шанхай бе от голямо значение, ка-
за Джоу Джихон, мениджър на ки-
тайския отбор по гмуркане. „То събра 
най-добрите китайски състезатели по 

скокове във вода, включително шес-
тима олимпийски шампиони и 13 
световни шампиони., посочи Джоу 
Джихон.

първото си злато за 2023 г. 
на шампионата в Джанси. 
„Поставих си цел преди то-
ва състезание и сега съм 

доволен, че постигнах и спе-
челих златото“, каза Пан. 
Той добави, че ще продъл-
жи да тренира усилено, за 

да се подготви за междуна-
родните състезания през та-
зи година.

В женския боулдър Джан 
Юетон от Гуандун преодо-
ля конкуренцията на дъл-
гогодишната си съпернич-
ка Луо Жилу от Шанси и 
спечели златния медал. Ми 
Яуен от Хубей взе бронза.

Съгласно квалифика-
ционната система, пуб-
ликувана от Китайската 
асоциация по алпинизъм, 
най-бързите седем мъже и 
седем жени на шампионата 
ще бъдат избрани за нацио-
налния отбор, докато ком-
бинираният отбор Lead & 
Boulder ще има четирима 
мъже и четири жени кате-
рачи според техните ком-
плексни изяви на първен-
ствата.

Състезателките по синхронно 
скачане от 10-метров трамплин 
Куан хончан и Чен Юси
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Мащабно проучване на 
генетиката на Цинхай-
Тибетското плато

итайски палеон- 
толози откриха, 
че живелите на 
Цинхай-Тибет-
ското плато хо-
ра през послед-

ните над 5000 години са с 
едни и същи корени.

Екип, ръководен от Фу 
Цяомей от Института по 
палеонтология и палеоан-
тропология на гръбначни-
те животни към Китайска-
та академия на науките, 
изследва геномите на 89 
древни индивида, датира-
щи от около 5100 години, 
открити на 29 археологиче-
ски обекта на Цинхай-Ти-
бетското плато. Учените 
посочват, че приблизител-
но 80% от тях уникални 
генетични компоненти са 
свързани с хората, живели 
на територията на Северен 

Китай в периода от преди 
9500 до 4000 години, а ос-
таналите 20% принадлежат 
на неизвестно древно пле-
ме. Резултатите от проуч-
ването бяха публикувани 
в последния брой на сп. 
Science Advances.

Учените предполагат, че 
хора от северната част на 
Източна Азия са се засе-
лили на платото през нео-
лита заедно с миграцията 
на населението в Северен 
Китай. Проучването раз-
крива също, че тази сил-
на генетична уникалност е 
знак за добра приемстве-
ност през цялата история 
и пример за това е генът 
EPAS1, който носят много 
тибетци. Все още обаче не 
е известно кога и къде се 
е появил той за първи път 
сред предците им.

т 21 до 23 март 
в Ухан се прове-
де 12-ото меж-
дународно из-
ложение за аут-
сорсинг на услу-

ги. То премина под надслов 
„Нови дигитални възмож-
ности, ново бъдеще на аут-
сорсинга“.

Изложението включи 
изложби, презентации, те-
матични дискусии и биз-
нес срещи, чиято цел бе 

да демонстрират постиже-
нията на Китай в аутсор-
синга на услуги.

Представител на Ми-
нистерството на търговия-
та заяви, че страната ще 
работи за надграждане на 
аутсорсинга на услуги, ще 
насърчава дълбоката инте-
грация на дигиталните тех-
нологии с реалната иконо-
мика, така че да бъде съз-
дадена благоприятна биз-
нес среда за отрасъла. 

Китай пусна първия си кораб 
за услуги с 500 киловата 
водородна горивна клетка

П
ървият в Китай 
кораб за услуги, 
задвижван от 500  
киловата водород-
на горивна клет-
ка, бе пуснат в 

експлоатация в Джоншан, 
провинция Гуандун, заяви-
ха от китайската корпора-
ция Three Gorges. Той ще се 
използва за транспортира-
не, патрулиране и спешни 
случаи в района на язовира 
„Трите клисури“.

Корабът е знак за зна-
чителния пробив на Китай 
в използването на нови из-
точници на енергия в кора-
бостроенето. Максималната 
му скорост е 28 км/ч, а мак-
сималният пробег – 200 км. 
Освен това е по-безшумен 
и рентабилен в сравнение с 
традиционните кораби, зад-
вижвани с петрол.

„Корабът е най-големият 

в света от този вид по от-
ношение на генерирането 
или съхранението на енер-
гия“, казва Уан Джън, ди-
ректор на отдела за систем-
на интеграция на Китайска-
та държавна корабострои-
телна корпорация.

Строителството на кора-
ба започва на 17 май 2022 
г. съвместно от Китайската 
държавна корабостроителна 
корпорация и корпорация-
та China Yangtze Power под 
ръководството на корпора-
цията Three Gorges.

Пролетно оживление по големия канал Пекин – ханджоу
В началото на пролетта движението по големия канал Пекин – Ханджоу е натоварено и през 
участъка Съян преминават много кораби, превозващи селскостопански материали и въглища.

Снимка Синхуа

Традиционна 
церемония за 
пролетното 
равноденствие
В провинция 
Хунан се проведе 
церемония по 
случай пролетното 
равноденствие, 
по време на която 
местните хора си 
пожелават добра 
реколта и почитат 
Шъннон, известен 
като праотец 
на китайското 
земеделие.

Снимка Синхуа

12-о международно 
изложение за 
аутсорсинг на услуги


